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سوم خرداد پایان 
فرصت غربی ها برای 
اجرای تعهدات برجامی

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس با اشاره به ادامه مذاکرات 
برجامی در وین گفت: تاکنون اتفاق جدیدی 
رخ نداده و مذاکرات فرسایشی شده است. 
حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری با بیان 
اینکه امیدواریم قفل مذاکرات شکست 
شود و مسیر با سرعت ادامه پیدا کند، ادامه 
داد: اگر این قفل شکسته نشود طبق قانون 
راهبردی برای لغو تحریم ها، سوم خرداد ماه 
فرصت غربی ها برای عمل به تعهدات خود 
به پایان می رسد و  ایران بر اساس این قانون 
اقدامات خود را انجام خواهد داد. نماینده قم 
در مجلس با تأکید بر اینکه اولین اقدام در 
صورت به نتیجه نرسیدن مذاکرات تا سوم 
خرداد عدم اجرای قطعی پروتکل الحاقی از 
سوی ایران است، اضافه کرد: در زمان حاضر 
دوربین های آژانس آف لاین در حال فعالیت 
در مراکز هسته ای کشورمان هستند، اگر تا 
سوم خرداد قفل مذاکرات باز شود آژانس 
می تواند به محتوای این دوربین ها دسترسی 
داشته باشد. ذوالنوری تصریح کرد: اگر 
تا سوم خرداد مذاکرات به نتیجه نرسد 
محتوای دوربین ها امحا می شود و دوربین ها 

نیز خاموش خواهند شد.

سـرمقــاله

شورای محترم نگهبان بدون عبور از مسیر تصویب مجلس 
شورای اسلامی ابلاغیه ای را به وزارت کشور داده است. مطابق 
این ابلاغیه افرادی که برای ثبت نام در انتخابات ریاست جمهوری 
اقدام می کنند، باید شرایطی داشته باشند و این شرایط به نوبه خود 
می تواند قابل تامل باشد. توجیهی که آقایان از طریق صداوسیما 
انجام دادند، این بود که نامزدها بدون عبور از فیلتری، تنها با یک 
کارت ملی و گواهی عدم سوء پیشینه به وزارت کشور مراجعه و 
برای نامزدی در انتخابات ریاست جمهوری ثبت نام می کردند. 
در این فرآیند اتفاقاتی رخ می داد که برای وزن و اعتبار ریاست 
جمهوری خوب نبود. برای اینکه از این مسأله پیشگیری شود و 
افرادی که ثبت نام می کنند، حداقل هایی را داشته باشند، شورای 
نگهبان چنین اقدامی انجام داده و شرایطی را برای ثبت نام نامزدها 
اعلام کرده است. توجیهی که می  شود، قابل قبول بوده و باید 
چارچوبی وجود داشته باشد. برای تایید شورای نگهبان نیز در 
قانون اساسی معیارهایی مانند رجل سیاسی بودن ذکر شده 
است و حالا معیارهایی برای ثبت نام نیز وجود دارد. در اصل این 
امر بحثی وجود ندارد و در قانونی که در مجلس مطرح بوده، ماه ها 
بررسی شده و کمیسیون ها آن را ارزیابی کرده اند. این قانون حتی 
چند بار به شورای نگهبان رفته و به تصویب نرسیده است. به گفته 
 آقای کدخدایی این قانون برای انتخابات آتی پاسخگو نخواهد بود، 
زیرا مراحل قانونی آن طی نشده است. نکته اینجاست که اگر قانون 
ناقص بوده و اشکالی وجود دارد، باید بسیار زودتر اقدام می شد. 
شورای نگهبان که به این معضل توجه داشته، چرا یک هفته قبل 
از ثبت نام انتخابات ابلاغ را انجام داده و چرا از مسیر غیرقانونی وارد 
شده است. به هر حال ما در کشور یک دستگاه قانون گذاری داشته 
و قوه مقننه یکی بیشتر نیست. قانون اساسی کشور را به 3 بخش 
تقسیم کرده است. ما 3 قوه مجریه، قضائیه و مقننه را داریم. 2 قوه 
قانون گذار در کشور نداریم. چندین سال پیش یکی از بزرگان تصور 
می کرد که مجمع تشخیص مصلحت نظام حق قانون گذاری دارد 
و در گفت وگویی این موضوع مطرح شد. بسیاری از صاحب نظران 
به این موضع اعتراض کردند و ما 4 قوه نداریم. مجمع تشخیص 
مصلحت نظام برای حل اختلافات مجلس و شورای نگهبان است. 
اگر این نهاد مشاوره ای به رهبری بدهد و از سوی رهبری بدان 
امر شود، وارد خواهد شد اما مجمع قوه مقننه نیست. همان زمان 
جلوی این حرکت و حرف نامربوط گرفته شد. حالا شورای نگهبان 
مدعی است که مشکلی 42 سال در کشور وجود داشته و نو نیست 
اما چند روز پیش از ثبت نام نامزدها می خواهند این مشکلات را از 
مسیر غیرقانونی رفع کنند. در قانون اساسی اصل 62 تا 99 مربوط 
به قوه مقننه است. اصل 91 تا 99 نیز به شورای نگهبان مربوط 
است. در هیچ جا گفته نشده شورای نگهبان مستقلا حق اضافه یا 
کم کردن نکته ای در قانون اساسی را ندارد. قانونی که در مجلس 
تصویب می شود، باید از فیلتر شورای نگهبان عبور کند، این شورا 
نظر می دهد و طرح باز به مجلس باز می گردد. نمایندگان نیز نظر 
خود را اصلاح می کنند. در قانون اساسی و آیین نامه داخلی مجلس 
که به عنوان قانون اساسی دوم شناخته می شود نیز نکته ای درباره 

قانون گذاری شورای نگهبان ذکر نشده است.

کشور تنها یک نهاد قانون گذاری دارد

رسول منتجب نیا
فعالسیاسیاصلاحطلب

یـــادداشت

امروز مذاکرات به مراحل خوبی رسیده است و اگر شبیه سازی 
صورت گیرد به نظر می رسد فاصله کمی تا به تفاهم رسیدن 
باقی مانده است. فشارها وجود دارد و حتی در برهه ای از زمان 
در گذشته شاهد بودیم که وزیرخارجه فرانسه وین را مجبور شد 
تا ترک کند که زیر فشار صهیونیست ها بود، اما اراده برای احیای 
برجام به قدری زیاد است که این فشار 24 ساعته خنثی شد و 
لودریان مجددا به وین بازگشت و تفاهم در برجام نخستین به 
امضا رسید. جمهوری خواهان نیز از سوی دیگر به دنبال بستن 
دست بایدن هستند تا نتواند امتیازات زیادی به ایران دهد تا 
مذاکرات به کندی پیش رود و یا حتی شکست خورد. در داخل 
ایران نیز این روند ادامه دارد و مخالفت هایی با مذاکرات صورت 
می گیرد. مشخصا در مذاکرات وین موضوعات زیادی برای 
رسیدگی وجود دارد که اروپا عنوان کرده است جلودار آن است. 
همان طور که عنوان شده است این مذاکرات غیرمستقیم است 
و تیم مذاکره کننده ایران در هتلی جداگانه گفت و گو می کند 
و با مقامات آمریکایی در ارتباط نیست. پیشرفت هایی در این 
مذاکرات حاصل شده، اما هنوز راه زیادی برای طی کردن وجود 
دارد. به نظر می رسد که یک فهم مشترک به وجود آمده است 
تا توافق فنی ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی را که در ماه 
جاری میلادی منقضی می شود، تمدید کرد. به نظر می رسد 
که بتوانیم به پیشرفت های کافی دست یافته که تا پایدار 
بمانند. اروپا، چین و روسیه نویددهنده رسیدن به تفاهم بزودی 
هستند. در این میان آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز شبهاتی 
در خصوص برنامه هسته ای ایران اعلام کرده بود که البته 
نمی تواند نگران کننده باشد و باید توجه کرد که امروز مسائل 
بیشتر سیاسی است تا فنی. هرگاه طرفین بر پای میز مذاکره 
دچار اختلاف شده اند، آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز بیشتر 
جنبه سیاسی پیدا کرده است. هرگاه نیز اختلافات مثل امروز 
کمتر می شود و پیشبرد مذاکرات به خوبی صورت می گیرد، 
آژانس بیشتر نقش فنی خود را ایفا می کند و از پرداختن به 
مسائل سیاسی پرهیز می کند. به نظر نمی رسد هیاتی که از 
آژانس به ایران می آید مشکل آفرین باشد و احتمالا گفت و 
گوهای مقدماتی را برای اعمال تغییرات در مسائل فنی در ایران 
را پیگیری کنند. امروز جدیت ایران و طرف های دیگر برجام آن 
چیزی است که رسیدن به تفاهم را نزدیک کرده است و حتی 
اروپایی ها عنوان کرده اند که باید سرعت بیشتری به گفت و 
گوها داده شود. در همین راستا جو بایدن در پاسخ به سوالی که 
آیا ایران در مذاکرات وین جدی است، گفته است که بله اما تا 
چه حد جدی است؟ کاری که آنها حاضر به انجام آن باشند یک 
داستان دیگر است اما با این حال در حال گفت  و گو هستیم که 
نشان می دهد آنها نیز حاضر به برداشتن گام های جدی هستند.

در وین چه خبر است؟

مرتضی مکی
تحلیلگرمسائلبینالملل

برجام رکن کلیدی نظام 
چندجانبه گرایی است

مسئول پیشین سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
توافق هسته ای ایران را رکن کلیدی دیپلماسی 
و نظام چندجانبه گرایی خواند و از تلاش ها 
برای احیای آن پس از خروج یکجانبه آمریکا 
استقبال کرد. فدریکا موگرینی در نشست 
مجازی شورای آتلانتیک گفت: در سال 2۰1۵ 
اتحادیه اروپا در کنار ایالات متحده و سایر 
قدرت های جهانی توانستند به توافق هسته ای 
ایران که به تعبیر من یکی از ارکان کلیدی 
دیپلماسی، نظام چندجانبه گرایی و عدم اشاعه 

سلاح های هسته ای است دست پیدا کنند. 

متهم کردن یک ایرانی 
وزارت دادگستری آمریکا در بیانیه ای اعلام 
کرد یک شهروند ایرانی را به دلیل آنچه نقض 
تحریم ها علیه ایران خوانده شده محاکمه کرده 
است.  مطابق این بیانیه هیأت منصفه یک دادگاه 
فدرال یک شهروند ایران به همراه دو نفر دیگر 
را به نقض قانون »ممنوعیت تجارت با ایران« 
متهم کرده و مدعی شده آنها تلاش کرده اند 
قطعات دارای کاربری های دوگانه به ایران ارسال 
کنند. طبق ادعای وزارت دادگستری آمریکا این 
شهروند 39 ساله ایران به نام »مهرداد انصاری« با 
کمک یک ایرانی دیگر و یک شهروند تایوان بین 
سال های 2۰۰۷ تا 2۰11 با انجام بیش از 12۵۰ 
معامله برای اکتساب بیش از 1۰۵۰۰۰ قطعه به 
ارزش 263۰۸۰۰ دلار تلاش کرده اند. قوانین 
آمریکا صادرات، بازصادرات، فروش یا عرضه 
مستقیم یا غیرمستقیم فناوری ها یا کالاهای 
آمریکایی به ایران را ممنوع می کند. دادگستری 
آمریکا مدعی شده متهمان بدون کسب مجوز از 
دولت آمریکا ۵99 معامله با 63 شرکت آمریکایی 

انجام داده اند.

 رضایت شهرداری 
از شکایت تامین خسارت 

رئیس مرکـــز ارتـــباطات و امور بین الملل 
شهرداری تهران از رضایت شهرداری تهران 
درخصوص شکایت تامین خسارت از معترضین 
9۸ خبر داد. غلامحسین محمدی در پیامی 
توئیتری نوشت: »شهردار تهران باتوجه به 
درخواست شهروندان به مــدیرکـــل حقوقی 
دستور دادند درخصوص شکایـــت تــامین 
خسارت از معترضین 9۸، رضایت شهرداری 
تهران اعلام گردد.« پیرو گفت وگوی شهردار 
تهران در شبکه اجتماعی کلاب هاوس و 
سوالات مخاطبان در موضوع شکایت شهرداری 
تهران از برخی معترضین سال 9۸ که منجر به 
تخریب اموال عمومی در مناطق شهرداری 
شده بود؛ سخنگوی شهرداری تهران توئیت 

کرده است.

 چیني ها واکسن بدهند؛ 
قرارداد پیشکش!

ادامه از صفحه یک
اما این توقع را دارند که به هر حال کشوری 
با امکانات دولت ایران بتواند واکسن به حد 
کافی تهیه کند و از آمار کشته شدگان که 
هر روز بالاتر می رود، جلوگیری بنماید. آیا 
امکانات دولت در این حد نیست که برای 
جلوگیری از گسترش این بیماری و افزایش 
تلفات روزانه به هر طریق از دولت های دوست 
مانند چین و روسیه واکسن تهیه کند؟ یکی 
از ایرادات مردم به نحوه عملکرد دولت نوع 
روابط با چین و روسیه می باشد. وقتی قرارداد 
2۵ ساله با چین می رود که نهایی شود، وقتی 
روابط با روسیه به مرحله ای رسیده است 
که رفت وآمد بین وزرای امور خارجه ایران و 
کشور روسیه به امری عادی تبدیل شده است، 
وقتی که حالت بحرانی ویروس کرونا سایه 
شوم خود را بر سر مردم بی پناه کشور افکنده 
است، آیا این دو دولت که اتفاقا جزو بزرگترین 
و مهمترین تولیدکنندگان واکسن می باشند، 
با توجه به قراردادهای مفصل اقتصادی و 
تجاری که بین ایران و این دو کشور موجود 
است و عملا رابطه با کشورهای غربی در گروی 
برجام است اما رابطه با دولت چین و روسیه به 
محدودیت های برجامی بستگی ندارد، نباید 
به یاری دولت ایران بشتابند؟ در این شرایط 
مردم حداقل توقع دارند دولت از وضع موجود 
و روابطی که با این دو دولت دارد، استفاده 
کند و در بحرانی ترین زمانی که کشور ایران 
دچار آن است، واکسن مورد نیاز مردم را تهیه 
نماید تا شایعاتی از این دست که بین کرونایی 
شدن مسئولان و مدیران با کرونایی شدن 
مردم تفاوت است و این ظن و گمان تا جایی 
پیش رفته که آقای احمدی نژاد هم که عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام می باشد، بر 
این باور است که مدیران کشور مستقل از مردم 
واکسینه شده اند، رنگ ببازد. تاریخ در آینده 
قضاوت بدی نسبت به مدیران امروزی خواهد 
داشت. مدیرانی که می توانستند با توجه به 
امکانات موجود و نوع روابطی که با دو کشور 
عمده تولیدکننده واکسن کرونا دارند، در تهیه 
و تزریق این واکسن کوتاهی کردند و هر روز که 
خانواده ای عزادار می شود، باور داریم مسئولیت 
مستقیم آن چه در دنیا و چه در آخرت برعهده 
مدیرانی است که شرایط موجود را به باور اکثر 

مردم درک نمی کنند.

سخن روز 

دیــدگاه 

رئیس جمهور:

 واکسیناسیون را دستمایه 
مسائل جناحی نکنید

  در همه استان ها به پیک رسیده ایم و سیر نزولی شروع شده است         
   اولین واکسن بهترین واکسن است

آرمان ملی: رئیس جمهور در شصت و هفتمین 
جلسه ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا با بیان اینکه 
کشور نیازمند واکسن داخلی است، اظهار کرد: 
ما باید کشورمان را به تجهیزات ساخت واکسن و 
توانمندی های عملی آن مجهز کنیم. کسی وقتی 
این ویروس در دنیا شایع شد فکر نمی کرد که بشر در 
هشت  ماه بعد به واکسن برسد، البته هرچند کاملا هم 
تاثیرگذار نیست اما به هرحال به واکسن رسیده است. 
حسن روحانی گفت: اساس واکسن این است که بدن 
را آماده می کند برای مبارزه بهتر با ویروس و معمولا 
جلوی مرگ و میر را می گیرد. پس واکسن در شرایط 
فعلی بسیار مهم است، هرچند که هنوز همه مراحل 
خود را طی نکرده باشد و اثربخشی صددرصد نداشته 
باشد. رئیس جمهور با بیان اینکه کسی که واکسن زده 
باید بداند که صددرصد مصون نیست، اظهار کرد: آن فرد 
می تواند ناقل باشد و از این جهت باید بسیار رعایت کند 
تا نزدیکان خود را مبتلا نسازد. روحانی با اشاره به آغاز 
موج چهارم کرونا در هفته های اخیر، اظهار کرد: این خیز 
در نمودارها هم به خوبی مشخص است که بسیار بلند و 
بیش از سه خیز قبلی بوده است. نوع ویروس انگلیسی 
متاسفانه موتاسیون  یافته و بسیار خطرناک است. اگرچه 
طبق گزارش ها در استان ها نیز افت و خیزهایی مشاهده 
می کنیم اما عمدتا می توانیم بگوییم در همه استان ها 
به پیک رسیده ایم و طی کردن این پیک به سیر نزولی 
شروع شده است. وی با بیان اینکه اگرچه تعداد مبتلایان 
در این دوره بیشتر بوده است، اما تعداد فوتی ها برابر با 
دوره سوم بود که این نتیجه تلاش و زحمات کادر درمان 
است، افزود: از زحمات  قرارگاه مقابله با بیماری کرونا 
در تهران، استانداری ها و فرمانداری ها و بخشداری ها، 
دانشگاه ها و روسای دانشگاه های علوم پزشکی، نیروهای 
مسلح و ناجا که همه دست به دست هم دادند و تلاش 

کردند، قدردانی می کنیم. رئیس جمهور تاکید کرد: اگر 
همه دست به دست هم نداده بودیم و این رنگ بندی ها 
به خوبی در این چند هفته برای مناطق نارنجی و قرمز 
اجرا نشده بود امروز از پیک چهارم خارج نشده بودیم. 
روحانی با تاکید بر اینکه خروج از موج چهارم به چند 
هفته زمان نیاز دارد، یادآور شد: تاکید من بر موضوع 
واکسن است و در این مقطع نیازمند وارد کردن واکسن 
خارجی هستیم. برخی در نوشته ها و گفته های خود 
آورده اند که کمی صبر کنید تا واکسن های داخلی 
می رسد و با فشاری که داریم واکسن را از خارج نخریم 
که این حرف دقیقی نیست. وی تصریح کرد: همان 
جمله معروفی که می گوید »بهترین واکسن نخستین 
واکسن است« را باید استفاده کنیم. هر کدامی که اول به 
دست انسان برسد باید تزریق شود. نباید معطل بکنیم و 
نباید گوییم صبر کنیم 2 ماه دیگر که چه می شود یا چه 
نمی شود. رئیس جمهور با بیان اینکه هر واکسن مورد 
تاییدی که رسید چه با تاثیر 9۰ تا ۸۰ درصد و شاید 
کمتر یا بیشتر را باید فوری استفاده کرد، ادامه داد: گروه 
اول یعنی مدافعان سلامت از واکسن استفاده کردند. 
واکسیناسیون گروه دوم آغاز شد و واکسینه کردن 
افراد بالای ۸۰ سال در حال انجام است که امیدواریم 
در روزهای آینده به نهایت برسد تا گروه های بعدی را 
شروع کنیم و همچنین افرادی که دارای بیماری های 
زمینه ای هستند، تا بتوانیم آنها را هم واکسینه کنیم. 
روحانی با اشاره به برنامه واکسیناسیون در کشور گفت: 
در روزهای آینده یک میلیون دز دیگر و اوایل خرداد ۸ 
میلیون دز دیگر در اختیار ما قرار می گیرد. امیدواریم در 
این فاصله کوواکس چند میلیون دز در اختیار ما قرار 
دهد و بتوانیم 13 تا 14 میلیون نفری که در اولویت ما 
هستند، در این دولت واکسینه سازیم تا بتوانیم بگوییم 
مرگ را مهار کرده ایم. وی با یادآوری اینکه برای مهار 

زنجیره انتقال باید ۷۰ درصد جمعیت را واکسینه 
کنیم، اظهار کرد: باید بتوانیم تا تیرماه از این مراحل 
عبور کنیم تا بگوییم از نظر مرگ و میر این ویروس را 
مهار کردیم. ان شاءا... دولت بعدی هم این کار را ادامه 
می دهد. رئیس جمهور با بیان اینکه واکسن داخلی از 
تابستان وارد بازار شده و به دست ما می رسد، گفت: 
واکسن پاستور که با همکاری کوبا بوده است، زودتر 
به دست مردم می رسد و مردم می توانند از آن استفاده 
کنند. سایر واکسن ها نیز به تدریج در اختیار مردم 
قرار می گیرد و شرایط بهتر می شود. روحانی با بیان 
اینکه آنچه امروز در جامعه در زمینه انواع جهش یافته 
انگلیسی، هندی، برزیلی و آفریقایی کرونا مطرح است، 
نباید ذهن مردم را مشغول کند، تاکید کرد: همه آنها 
یک ویروس هستند و درمان هم یکی است. ممکن است 
این ویروس موتاسیون پیدا کند و حتی ممکن است در 
کشور ما نیز جهش یابد ولی باید در رعایت پروتکل ها، 
شستن دست ها، حذف سفرهای غیرضروری حساب 
شده تر عمل کرد. مسیر همان است، ما مسیر دیگری 
نداریم. وی با تاکید بر اینکه دولت موظف است که 
واکسن را خریده، تهیه و وارد کند، گفت: ما 16 میلیون 
دز واکسن از کوواکس خریداری کردیم و 1۰ میلیون 
واکسن اخیرا وارد کشور شده که مجموع واکسن های 
خریداری شده، حدود 3۰ میلیون دز خواهد بود. این به 
غیر از واکسن های داخلی است اما در عین حال کشور 
نیازمند واکسن داخلی است. رئیس جمهور در پایان 
تاکید کرد: کرونا یک مسأله ملی و انسانی و اخلاقی است 
خواهش می کنم هیچ کس این داستان را دستمایه ای 
سیاسی برای مسایل حزبی و جناحی و یا برای انتخابات 
قرار ندهد. این یک داستان ملی است و همه باید تلاش 
کنیم و دست به دست هم دهیم تا از این ویروس زودتر 

خلاص شویم.

گزارش »آرمان ملی« از آخرین جزئیات حضور نامزدها در جبهه اصلاحات 

حضور نیافتن کاندیداها به منزله عبور از آنهانیست 
  حسین مرعشی در گفت و گو با »آرمان ملی«: ظریف و جهانگیری رای دو سوم اصلاح طلبان را دارند

آرمان ملی- حمید شجاعی: تحرکات اصلاح طلبان برای حضوری موثر و 
قدرتمند در انتخابات شدت گرفته و در فاصله 2 روز مانده تا ثبت نام  نامزدهای انتخاباتی 
جبهه اصلاحات به بررسی برنامه ها و اظهارات 14 نفر حاضر در لیست پرداخته اند و از 
قرار معلوم تنها 3 نفر یعنی محمد جواد ظریف، اسحاق جهانگیری و محمدرضا عارف 
برای تشریح برنامه ها به این نهاد مراجعه نکرده اند. این در حالی است که ظریف در 
نظرسنجی ها همچنان در صدر قرار دارد و اصلاح طلبان درصددند تا او را به صحنه 
انتخابات بیاورند، چراکه ظریف هم از پایگاه رای بالایی برخوردار است و هم به دلیل 
عملکرد مطلوب در عرصه دیپلماسی و بین المللی محبوبیت زیادی در میان مردم کسب 
کرده است. باید دید که تلاش ها برای راضی کردن وزیر امور خارجه جهت کاندیداتوری 
در انتخابات ریاست جمهوری به ثمر خواهد نشست یا اینکه اصلاح طلبان به سراغ دیگر 

گزینه ها خواهند رفت. 
 کاندیدای احتمالی اصلاح طلبان 

با نزدیک شدن به انتخابات ریاست جمهوری تحرکات جریان های سیاسی نیز 
افزایش قابله ملاحظه ای یافته است. اصولگرایان که همگی منتظرند تا ببینند 
کاندیدای مورد اجماعشان یعنی آیت ا... رئیسی به عرصه انتخابات وارد خواهد شد یا 
اینکه در این فاصله زمانی کم باید به دنبال دیگر گزینه ها باشند. اما در طرف مقابل 
اصلاح طلبان شرایط دیگری دارند. آنها پس از معرفی 14 کاندیدای مورد بررسی 
خود برای حضور در انتخابات در مرحله دوم به ارزیابی برنامه  های کاندیداها و 
شنیدن سخنان آنها پرداخته اند تا پس از بررسی برنامه همه چهره های معرفی شده 
در نهایت در یک جلسه از میان تمام 46 عضو جبهه اصلاح طلبان ایران رای گیری 
شود و در نهایت کاندیدا یا کاندیداهایی که بالاترین رای را بیاورند از سوی جبهه به 
عنوان کاندیدای حداکثری اصلاح طلبان مورد حمایت قرار گیرند. البته آنطور که از 
سوی برخی از اعضای جبهه اصلاحات مطرح شده برنامه بخش اعظمی از چهره های 
معرفی شده مورد بحث و بررسی قرار گرفته است. این در حالی است که چند نفر از 
حاضران در لیست جبهه اصلاح طلبان هنوز نسبت به حضور یا عدم حضور در انتخابات 
موضع جدیدی اتخاذ نکرده  اند. اتفاقا حضور گزینه هایی که بالاترین رای را در میان 
اصلاح طلبان آورده اند مشخصا محمد جواد ظریف و اسحاق جهانگیری همچنان محل 
ابهام است. آنچه مسلم است تاکنون چهره هایی مثل مسعود پزشکیان، عباس آخوندی، 
مصطفی کواکبیان و... با حضور در نهاد اجماع ساز برنامه های خود را به این نهاد ارائه 
داده اند و قرار بر این بوده که دیروز هم ظریف برای ارائه برنامه و بیان سخنانش به 
جبهه اصلاح طلبان برود. آنچه مسلم است ظریف ظرفیتی است که به واسطه عملکرد 
مطلوب در حوزه سیاست خارجی به خصوص انعقاد توافقنامه برجام شخصیتی مطلوب 
و محبوب در جامعه به حساب می آید و اگر اصلاح طلبان از حضور آیت  ا... سیدحسن 
خمینی که می توانست در جامعه موج ایجاد کرده و با حمایت مردم ردای ریاست 
جمهوری را بر تن کند، محروم شدند اکنون این فرصت را دارند که تمام ظرفیت و 
موجودی خود را بر روی ظریف قرار دهند و با حمایت کامل از وی و ایجاد کمپین هایی 
برای دعوت از وی برای حضور در انتخابات موفقیت های پیشین را تکرار کنند. قدر 
مسلم ظریف اگر در شرایطی قرار گیرد که احساس کند باید بیاید خواهد آمد و این 
وظیفه جامعه، بزرگان اصلاحات همچون سید محمد خاتمی، موسوی خوئینی ها سید 
حسن خمینی و رسانه ها است که شرایط را برای حضور ظریف در انتخابات مهیا کنند. 

یک عضو جبهه اصلاح طلبان ایران در خصوص تحولات اخیر این جبهه اظهار داشت:  رای گیری نهایی بعد از ثبت نام ها
در آئین نامه جبهه اصلاحات اینگونه آمده که در صورت تمایل افراد به نامزدی باید شخصا 
حضور پیدا کنند اما ممکن است برخی از نامزدها تمایل نداشته باشند و بنا به هر دلیلی 
حاضر نشوند. با این حال این مساله دلیلی نمی شود که به جای خود نامزدها نماینده 

آنها را بپذیریم و شخص نامزدها باید حضور پیدا کنند. اسماعیل گرامی مقدم به »آرمان 
ملی« گفت: ما تا روز 21 اردیبهشت که ثبت نام ها آغاز می شود منتظر می مانیم که 
ببینیم نامزد دیگری حاضر خواهد شد یا خیر. وی در مورد احتمال رفتن نهاد اجماع ساز 
به سمت افرادی مثل محسن هاشمی یا مسعود پزشکیان بیان کرد: هر احتمالی وجود 
دارد و در چند روز آینده مشخص خواهد شد که چهره های مطرح شده اساسا تمایل به 
ثبت نام دارند یا نه و سپس تصمیم گیری خواهیم کرد. سخنگوی حزب اعتماد ملی در 
خصوص نامزدی ظریف، جهانگیری و تاج زاده افزود: همه این افراد محترم هستند و حق 
کاندیداتوری دارند، اما آنچه که در زمین اتفاق می افتد را باید مورد توجه قرار داد. شورای 
نگهبان جدیدا آئین نامه ای وضع کرده که طبق آن برخی به دلیل سابقه کیفری و برخی 
نیز به دلیل عدم تمایل در انتخابات حاضر نخواهند شد. لذا اکنون در نقطه ای که هستیم 
باید بیشتر بر نامزدهایی  که آمدند  و برنامه ارائه دادند متمرکز شد و از میان آنها انتخاب 
کرد. هرچند باید دید بقیه اعضای جبهه اصلاحات چه دیدگاهی دارند. برنامه برخی از 
نامزدها واقعا توجه بود و می توانیم از میان همان ها گزینش کنیم و با توجه به تجربه و 
سوابق می توان به آنها اعتماد کرد. این فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص زمان رای 
گیری نهایی بیان کرد: به نظر می رسد که این رای گیری باید بعد از ثبت نام نامزدها باشد. 
قرار است یکشنبه صحبت کنیم و در این خصوص تصمیم گیری شود. گرامی مقدم در 
خصوص اینکه قرار بود روز گذشته محمد جواد ظریف برای ارائه برنامه به نهاد اجماع ساز 
اصلاح برود تاکید کرد: تا جایی که من در جلسه بودم آقای ظریف تشریف نیاوردند. وی 
تصریح کرد: اگر کسی به داخل جبهه نیاید اینگونه نیست که از لیست اصلاح طلبان 
حذف شود بعد از اینکه همه ثبت نام کردند همه را مورد ارزیابی قرار می دهیم و سپس 
تصمیم گیری خواهیم کرد. سخنگوی حزب اعتماد ملی در خصوص حضور چند 
کاندیدا از سوی اصلاح طلبان در انتخابات خاطر نشان کرد: احتمال اینکه چند کاندیدا 
از جبهه اصلاح طلبان تایید شوند زیاد است منتها همه نامزدها پذیرفته اند در صورتی 
که در نظرسنجی ها نامزد دیگری از آنها جلوتر باشد باید به نفع نامزد اصلی کناره گیری 
کنند، بنابراین برای اجماع روی نامزد با مشکل خاصی مواجه نیستیم. البته تاکنون آقای 

ظریف، آقای جهانگیری و آقای عارف در نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان حضور نیافتند.
 باید منتظر ثبت نام ها باشیم 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص رخدادهای معطوف به انتخابات در جبهه 
اصلاحات اظهار داشت: هم اکنون نمی توانم بگویم که آقای ظریف یا شخص دیگری در 
انتخابات حاضر خواهد شد. پیش بینی من این است که جبهه اصلاحات منتظر می شود 
تا بعد از ثبت نام ها و بررسی صلاحیت ها تصمیم اصلی را بگیرد. حسین مرعشی در 
خصوص رای آوری برخی کاندیداها در مرحله دوسوم در نهاد اجماع ساز به»آرمان ملی« 
گفت: آقای ظریف، آقای جهانگیری و آقای تاج زاده رای دو سوم جبهه اصلاح طلبان را 
داشتند، اما اینکه در انتخابات ثبت نام می کنند یا  نمی کنند با خودشان است. سخنگوی 
حزب کارگزاران سازندگی افزود: قرار بود رای گیری نهایی در خصوص انتخاب کاندیدا 
یا کاندیداهای نهایی جبهه اصلاحات روز یکشنبه انجام شود، اما ممکن است به تاخیر 
بیفتد و پس از ثبت نام ها رای گیری انجام شود. وی در خصوص پیش بینی خود در مورد 
کاندیدای اصلاح طلبان بیان کرد: از الان نمی توانم پیش بینی کنم و باید منتظر ثبت 
نام ها باشیم. مرعشی در خصوص مصوبه اخیر شورای نگهبان عنوان کرد: شورای نگهبان 
نمی تواند قانون وضع و به دولت تکلیف قانونی کند. شورای نگهبان در رسیدگی داخلی 
خود مجاز است که هر دستور العملی داشته باشد اما نمی تواند برای دولت قانون تعیین 
کند. این فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص موضع دولت در این خصوص تصریح کرد: 
ما منتظریم ببینیم دولت در رفت و برگشت با شورای نگهبان به چه جمع بندی می رسد. 
دولت مجری قانون مصوب مجلس است. وی در خصوص احتمال حضور اصلاح طلبان 

با دو کاندیدا و پوششی در انتخابات تاکید کرد: من این موضوع را تایید یا رد نمی کنم.

کنایه انتخاباتی وزیر ارتباطات:

اجرای سیاست در سطح کلان، محل یادگیری آرایشگری نیست
وزیر ارتباطات در کانال خود در یادداشتی با عنوان »یادگیری آرایشگری روی 
سر مردم« به بررسی انتخابات پیش رو پرداخت. محمدجواد آذری جهرمی در 
یادداشتی با عنوان »یادگیری آرایشگری روی سر مردم« که در کانال تلگرامی اش 
منتشر شده، نوشت: وقتی کاندیدای محترم کشکول بر دوش، از برنامه هایش )در 
بهترین حالت بخوانید آرزوهای دست چین شده( می گوید؛ در واقع آدرس مقصد و 
آرمان شهری  را نشان می دهد که قرار است با او به آنجا برسیم و این حق ماست که 
بلند و واضح بپرسیم از کدام مسیر؟ چگونه؟ با چه هزینه ای؟ چگونه ریسک های 
مسیر را کاهش می دهی؟ و چگونه از ما در مسیر محافظت می کنی تا با زحمت 
کمتری راه بپماییم؟ )هیچ مسیر پیشرفتی بدون سختی و زحمت نیست! حتی 
اگر کاندیدای محترم کنار آرزوهایی که می فروشد؛ دروغ شیرین آسایش بدون 
سختی را بفروشد! ( انتخابات نه انتخاب یک فرد که یک تصمیم گیری جمعی و 

چندوجهی ست برای انتخابِ 1. مقصد جمعی آینده 2. مسیر شفافی که قرارست 
طی کنیم  3. همه  همراهان و افرادی که قرار است ما را به سر منزل مقصود برسانند. 
)من اسم شان را می گذارم »بلد راه«!( 4. درک واقع گرایانه از وضعیت موجود  اما در 
فرآیند انتخابات بیشتر اگر حرف و شعاری هم باشد؛ در مورد مقصد و آمال است. 
همان شکلات های توی کشکول. نه از تیم مدیریتی )همان بلدهای راه که قرارست 
ما را به مقصد برسانند( حرفی می شود، نه درک واقع گرایانه ای از شرایط موجودمان 
و نه حتی از مسیر! مسیر یعنی روش ها و بسته های سیاستی که برای رسیدن به 
مقصد نیاز است. این بسته های سیاستی نیازمند ویژگی های مختلفی هستند اما 
یکی از ابتدایی ترین ویژگی ها، آن است که »از پیش آزموده« باشند.  بسته های 

سیاستی زمانی قابل اعتمادند که ...
ادامه صفحه 6

امیدوارم خاطرات سال ۹۳ 
هاشمی سانسور نشود

مسیح مهاجری درباره کلیپ صوتی 
محمدجواد ظریف گفت: به نظرم او 
این حرف ها را باید طی ۸ سال گذشته 
می زد. خیلی از چیزها را نمی شود 
گفت. به خاطر دارم در یکی از روزهای 
مــاه رمضان 1393 خدمت آیت ا... 
هاشمی رفسنجانی رسیدم، دعوت 
کرد به اتاقی که کمتر استفاده می شد. 
چون نگران شنود بود، طوری نزدیک 
به هم نشستیم که بتوانیم در گوشی 
حرف بزنیم. وی اضافه کرد: در آن 
گفت وگو واقعه  تکان دهنده ای به من 
گفتند. جزییات آن واقعه را به دلیل 
شرایط امروز کشور در اینجا نمی توانم 
بگویم ولی در بخشی از خاطرات 
مرحوم هاشمی مربوط به سال 93 
که در آینده منتشر می شود خواهید 
خواند، فقط امیدوارم در آن سانسور 
اعمال نشود. مهاجری تشریح کرد: 
آن واقعه اتفاق نیفتاد ولی به کسانی 
مربوط می شد که مرحوم هاشمی آنها 
را از مرگ نجات داده بود. یعنی قرار بود 
بلایی سر آنها بیاید، یا اعدام شوند که 
هم فیلم و صدای آن موجود است و 
هم در خاطرات هاشمی اشاراتی به 
آن شده است، اما هاشمی مانع آسیب 

رسیدن به آن افراد شد. 

 در کنار واکسن ایرانی
 از روسیه هم وارد می کنیم

رئیس دفتر رئیس جمهوری، تامین 
واکسن کرونا را اولویت نخست رئیس 
جمهوری عنوان کرد و گفت: بخش قابل 
توجهی از نشست قبلی ستاد اقتصادی 
دولت به چگونگی تهیه بودجه تامین 
واکسن کرونا به شکل ارزی یا ریالی 
اختصاص داشت و رئیس جمهوری به 
روسای بانک مرکزی و سازمان برنامه 
و بودجه دستور داده است تا ارز و ریال 
آن را تامین کنند. ایرنا نوشت، محمود 
واعظی گفت: چندین قرارداد بسته شده 
و واکسن های متنوعی وارد کشور شده 
و می شود. پس از شروع واکسیناسیون 
افراد در معرض خطر بالای ۸۰ سال و 
همچنین بالای 6۵ سال دارای بیماری 
زمینه ای، این هفته واکسیناسیون افراد 
بالای ۷۵ سال آغاز می شود و به ترتیب 
سن افراد برای واکسیناسیون پایین تر 
می آید. وی خاطرنشان کرد: فوتی های 
بالای 6۰ سال بر اثر بیماری کرونا بیشتر 
از سنین دیگر است، بنابراین اولویت 
را به آنان و افرادی داده ایم که دارای 
بیماری زمینه ای هستند. وی با ابراز 
خوش بینی برای واردات و تولید داخلی 
واکسن کرونا گفت: قرار است در کنار 
این موارد واکسن روسی کرونا در داخل 

کشور تولید شود.


